

МИНИСТЕРСТВО НАУКИ И ВЫСШЕГО ОБРАЗОВАНИЯ  
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ  
ФГАОУ ВО «ТЮМЕНСКИЙ ГОСУДАРСТВЕННЫЙ УНИВЕРСИТЕТ»  
ИНСТИТУТ СОЦИАЛЬНО-ГУМАНИТАРНЫХ НАУК  
MINISTRY OF SCIENCE AND HIGHER EDUCATION  
OF THE RUSSIAN FEDERATION  
FSAEI HE «UNIVERSITY OF TYUMEN»  
INSTITUTE OF SOCIAL SCIENCES AND HUMANITIES

УТВЕРЖДАЮ /APPROVED BY

Ответственный секретарь  
приемной комиссии /  
Admission Committee  
Executive Secretary

А.В. Губайдулина/  
A.V. Gubaidulina



**The entrance examination program for  
the 41.04.05 *International Relations* Educational track**

**Master Program “Analytics and Consulting in International Relations”**

Entrance examination is conducted in the form of testing and is evaluated following the 100-point grading scale. The test is carried out **in the English language**. The test consists of two parts. The first part consists of 25 questions, each correct answer is estimated at 2 points. The second part includes 5 questions with a short answer, each of which is rated at 10 points.

**Section 1. Theoretical concepts of international relations**

Correlation of the categories "international relations", "international politics" and "world politics". The concepts of "geopolitics" and "geographical determinism". Actor, participant, agent, player in international relations. Definition and characteristics of an international intergovernmental organization. The concept of a non-governmental organization.

Basic concepts: power and might, balance of power, stability and ways to ensure it, national interests, goals and means in foreign policy, diplomacy.

Types and levels of international relations (global, regional, sub-regional, international situational, group, bilateral). The concept of a transnational corporation.

## **Section 2. Paradigms and approaches in the theory of international relations**

Foreign policy concepts in the political thought of the Ancient world (views of Confucianism and Legalism, Thucydides, Cicero). The development of ideas about international relations in Renaissance and Modern political thought (Niccolò Machiavelli, Thomas Hobbes, Georg Wilhelm Friedrich Hegel, Erasmus of Rotterdam, Hugo Grotius, Immanuel Kant, Jeremy Bentham). Marxism and international relations, the views of Karl Marx and Friedrich Engels.

Geopolitical concepts of international relations: the seven laws of expansion by Friedrich Ratzel, the provisions of Rudolf Chellen, the theory of "living space" by Karl Haushofer, the "Geographical axis of History" by Halford Mackinder, the ideas of Alfred Mahan and Nicholas Spykman, the concepts of Stephen Frank Cohen, Nikolai Danilevsky, Konstantin Leontiev.

Three "great disputes" in the theory of international relations. Political Realism: Edward Hallett Carr and the Critique of Liberalism, Hans Morgenthau, Robert Keohane's Triad, Reinhold Niebuhr, Nicholas Spykman, George Kennan, Raymond Aron, Henry Kissinger, Zbigniew Brzezinski. Neorealism, or Structural Realism: Kenneth Waltz, Simon Brown, Stefan Walt. Liberal Idealism: Woodrow Wilson's 14 Points, Walter Lippman, Gabriel Almond, Joseph Nye. Neo-Marxism: Immanuel Wallerstein. Postmodernism: Michel Foucault, Jacques Derrida, James der Derian, Jack Snyder. Critical Theories: The Frankfurt School, Robert Cox. Constructivism: Alexander Wendt, Peter J. Katzenstein, R. Jepsen.

The concept of the "end of history" by Francis Fukuyama. The concept of "clash of civilizations" by Samuel Huntington.

Integration theories: Federalism, Functionalism and Neofunctionalism.

### **Section 3. The system of international relations**

The Westphalian system of international relations. The Thirty Years' War. The Peace of Westphalia. New rules of international relations and European equilibrium.

The Vienna System of International Relations. The Vienna Congress. Decisions of the Vienna Congress. "European Concert". The principle of legitimism. The sacred union.

The Versailles-Washington system of international Relations. The First World War. Peace projects of the victorious Powers. Paris Peace Conference. The Treaty of Versailles. Creation of the League of Nations. Washington Conference.

The Yalta-Potsdam system of international relations. The Second World War. The Tehran Conference of 1943. The Yalta Conference. The problems of post-war settlement in Europe in the decisions of the Yalta and Potsdam conferences of the "Big Troika".

The Cold War and its role in international relations, key events. The beginning and causes of the Cold War (1946-1947). The Marshall Plan. The formation of Western security structures and concepts in the late 1940s - the first half of the 1950s. The creation of NATO. Resolution of the Caribbean crisis. Preparation and implementation of the CSCE. The main provisions of the Helsinki Final Act. The end of the Cold War: results, interpretations. Evolution of the system of international relations after the end of the Cold War.

Global trends in world politics. Decolonization. Entry into the world arena of non-state transnational actors. Scientific and technical revolution, informatization and digitalization. Globalization and isolationism. Integration and disintegration in the modern world. Democratization and authoritarianism. The concept of the "third wave of democratization".

The nuclear factor in international relations. The regime of non-proliferation of nuclear weapons. Nuclear powers. Unrecognized nuclear States.

International security. Concept, models, legal bases. The role of the UN Security Council in ensuring international security. Traditional and new threats to international security. The main theoretical approaches to ensuring international security. Military-political aspects of international security.

International conflicts: essence, phases of development and regulation The concept of conflict. General theory of conflicts. Types of conflicts: open, latent and suppressed. The structure of the conflict. Causes of conflicts. Resolution and settlement of conflicts. Modern political conflicts ("Arab Spring", "Color Revolutions).

The European Union. European integration in the 1950s-1980s. The Maastricht Treaty establishing the European Union (EU). The formation of the Common Foreign and Security Policy of the EU. The merger of the WEU and the EU (1999-2000). The institutions of the European Union and the decision-making process in the EU.

### **Recommended literature**

Basic literature:

1. Elias J., Sutch P. International Relations. The Basics. Routledge, 2007.
2. International Relations Theories : Discipline and Diversity / ed. by T. Dunne, M. Kurki, and S. Smith. 3rd ed. Oxford : Oxford Univ. Press, 2013.
3. The Globalization of World Politics / [ed. by] John Baylis, Steve Smith, Patricia Owens Oxford University Press, 2014.
4. Bogaturov A.D. International relations and foreign policy of Russia. Textbook. Moscow: Aspect Press, 2017.
5. Bogaturov A.D., Averkov V.V. History of international relations. 1945-2017. Moscow: Aspect Press, 2017.
6. European Integration / Edited by O. V. Butorina, N. Y. Kaveshnikov. Moscow: Aspect Press, 2016.
7. Kulagin V.M. Modern International Security. Moscow: KNORUS, 2012.
8. World politics and international relations / ed. S. N. Lantsov, V. A. Achkasov. St. Petersburg: Peter, 2006.
9. Modern International Relations / Edited by A.V. Torkunov, A.V. Malgin. M.: Aspect Press, 2017.
10. Theory of International Relations / edited by P. A. Tsygankov. — M.: YURAYT, 2017.

Additional literature:

11. Introduction to the applied analysis of international situations / Edited by T.A. Shakleina. Moscow: Aspect Press, 2017.
12. Lebedeva M.M. World politics. Moscow: KNORUS. 2016.
13. Megatrends. The main trajectories of the evolution of the world order in the XXI century. Edited by T.A. Shakleina and A.A. Baykov. Moscow: ASPECT PRESS, 2014.
14. Waltz K.N., "Realist Thought and Neorealist Theory", Journal of International Affairs, Spring/Summer 90, Vol. 44 Issue 1, pp.21-37.
15. Waltz K.N., "Structural Realism after the Cold War", International Security, Summer 2000, Volume 25, pp.5-41.
16. Carr E.H. "The Twenty Year's Crisis. 1919-1939: an Introduction to the study of International Relations". London: Macmillan.
17. Clausewitz von C. "On War". Oxford: Oxford University Press.
18. Hobbes T. "Leviathan". Cambridge: Cambridge University Press.
19. Huntington S., "The Clash of Civilizations?" Foreign Affairs, Summer 1993, Volume 72, No.3, pp.22-49.
20. Machiavelli N. "The Prince".
21. Morgenthau H.J. "Politics among Nations". New York: Knopf.
22. Waever O., "The Sociology of a Not So International Discipline: American and European Developments in International Relations", International Organization, September 1998, Volume 52, No. 04, pp 687 – 727.
23. Waltz K., Theory of International Politics, New York: Random House, 1979.
24. Keohane R., Power and Governance in a Partially Globalized World – Routledge, 2004.
25. Wallerstein I. 'The Inter-State Structure of the Modern World System', in Smith,
26. Booth and Zalewski (eds), International Theory: Positivism and Beyond, pp. 87-107.
27. Wendt A. "Anarchy is what States Make of it: the Social Construction of Power Politics", International Organization, Spring 1992, Vol.46, No. 2, pp.391-425.

## **Программа вступительного испытания по направлению подготовки**

### ***41.04.05 Международные отношения***

## **Магистерская программа «Аналитика и консалтинг в международных отношениях»**

Вступительное испытание проводится в форме тестирования и оценивается по 100 балльной шкале. Тестирование проводится на **английском** языке. Тест состоит из двух частей. В первую часть входит 25 вопросов, каждый правильный ответ оценивается в 2 балла. Вторая часть включает 5 вопросов с кратким ответом, каждый из которых оценивается в 10 баллов.

### **Блок 1. Теоретические концепции международных отношений**

Соотношение категорий «международные отношения», «международная политика» и «мировая политика». Понятия «геополитика» и «географический детерминизм». Актор, участник, агент, игрок в международных отношениях. Определение и характеристики международной межправительственной организации. Понятие неправительственной организации.

Основные понятия: сила и мощь (power), баланс сил, стабильность и пути ее обеспечения, национальные интересы, цели и средства во внешней политике, дипломатия.

Виды и уровни международных отношений (глобальный, региональный, субрегиональный, международно-ситуационный, групповой, двусторонний).

Понятие транснациональной корпорации.

### **Блок 2. Парадигмы и подходы в теории международных отношений**

Внешиполитические концепции в политической мысли Древнего мира (воззрения конфуцианства и легизма, Фукидида, Цицерона). Развитие представлений о международных отношениях в политической мысли эпохи Возрождения и Нового времени (Никколо Макиавелли, Томас Гоббс, Георг Вильгельм Фридрих Гегель,

Эразм Роттердамский, Гуго Гроций, Иммануил Кант, Иеремия Бентам). Марксизм и международные отношения, взгляды Карла Маркса и Фридриха Энгельса.

Геополитические концепции международных отношений: семь законов экспансии Фридриха Ратцеля, положения Рудольфа Челлена, Теория "жизненного пространства" Карла Хаусхофера, «Географическая ось истории» Хальфорда Макиндера, идеи Альфреда Мэхэна и Николаса Спайкмена, концепции Стивена Фрэнда Козна, Николая Данилевского, Константина Леонтьева.

Три "великих спора" в теории международных отношений. Политический реализм: Эдвард Халлетт Карр и критика либерализма, Ганс Моргентау, триада Роберта Кеохейна, Рейнгольд Нибур, Николас Спайкман, Джордж Кеннан, Реймон Арон, Генри Киссинджер, Збигнев Бжезинский. Неореализм, или структурный реализм: Кеннета Уолтса, Саймон Браун, Стефан Уолт. Либеральный идеализм: 14 пунктов Вудро Вильсона, Уолтер Липпман, Габриэль Алмонд, Джозеф Най. неомарксизм: Иммануил Валлерстайн. Постмодернизм: Мишель Фуко, Жак Деррида, Джеймс дер Дериан, Джек Снайдер. Критические теории: франкфуртская школа, Роберт Кокс. Конструктивизм: Александр Вендт, П. Каценштейн, Р. Джеперсон.

Концепция «конца истории» Френсиса Фукуямы. Концепция «столкновения цивилизаций» Сэмюэля Хантингтона.

Теории интеграции: федерализм, функционализм и неофункционализм.

### **Блок 3. Система международных отношений**

Вестфальская система международных отношений. Тридцатилетняя война. Вестфальский мир. Новые правила международных отношений и европейское равновесие.

Венская система международных отношений. Венский конгресс. Решения Венского конгресса. «Европейский концерт». Принцип легитимизма. Священный союз.

Версальско-Вашингтонская система международных отношений. Первая мировая война. Мирные проекты держав-победительниц. Парижская мирная конференция. Версальский договор. Создание Лиги наций. Вашингтонская конференция.

Ялтинско-Потсдамская система международных отношений. Вторая мировая война. Тегеранская конференция 1943 г. Ялтинская конференция. Проблемы послевоенного урегулирования в Европе в решениях Ялтинской и Потсдамской конференций «большой тройки».

«Холодная» война и ее роль в международных отношениях, ключевые события. Начало и причины «холодной войны» (1946-1947 гг.). «План Маршалла». Формирование западных структур и концепций безопасности в конце 1940-х – первой половине 1950-х гг. Создание НАТО. Разрешение Карибского кризиса. Подготовка и проведение СБСЕ. Основные положения Хельсинкского Заключительного акта. Завершение «холодной войны»: итоги, трактовки. Эволюция системы международных отношений после окончания «холодной войны».

Глобальные тенденции мировой политики. Деколонизация. Выход на мировую арену негосударственных транснациональных акторов. Научно-техническая революция, информатизация и цифровизация. Глобализация и изоляционизм. Интеграция и дезинтеграция в современном мире. Демократизация и авторитаризм. Концепция «третьей волны демократизации».

Ядерный фактор в международных отношениях. Режим нераспространения ядерного оружия. Ядерные державы. Непризнанные ядерные государства.

Международная безопасность. Понятие, модели, правовые основы. Роль Совета Безопасности ООН в обеспечении международной безопасности. Традиционные и новые угрозы международной безопасности. Основные теоретические подходы к обеспечению международной безопасности. Военно-политические аспекты международной безопасности.

Международные конфликты: сущность, фазы развития и регулирование Понятие конфликта. Общая теория конфликтов. Типы конфликтов: открытый, латентный и подавленный. Структура конфликта. Причины конфликтов. Разрешение и урегулирование конфликтов. Современные политические конфликты («Арабская весна», «Цветные революции»).



Международные организации и интеграция. ООН – универсальная международная организация. Структура, цели и задачи, основные направления деятельности. Совет Безопасности ООН. Основные подходы к реформированию ООН на современном этапе. Проблема эффективности ООН.

ОБСЕ. Совет Европы. Отличия международных, межправительственных и неправительственных организаций.

Европейский союз. Европейская интеграция в 1950-1980х гг. Маастрихтский договор о создании Европейского союза (ЕС). Становление общей внешней политики и политики безопасности ЕС (ОВПБ). Слияние ЗЕС и ЕС (1999-2000 гг.). Институты Европейского Союза и процесс принятия решений в ЕС.

### **Рекомендуемая литература**

Основная литература:

1. Богатуров А.Д. Международные отношения и внешняя политика России. Учебное пособие. М.: Аспект Пресс, 2017.
2. Богатуров А.Д., Аверков В.В. История международных отношений. 1945-2017. Учебное пособие. 2-е изд., испр. и доп. М.: Аспект Пресс, 2017.
3. Европейская интеграция: Учебник / Под ред. О. В. Буториной, Н. Ю. Кавешникова. 2-е изд. испр. и доп. М.: Аспект Пресс, 2016.
4. Кулагин В.М. Современная международная безопасность. М.: КНОРУС, 2012.
5. Мировая политика и международные отношения : учеб. пособие для студ. вузов, обуч. по спец. "Политология" / ред. С. Н. Ланцов, В. А. Ачкасов. Санкт-Петербург: Питер, 2006.
6. Современные международные отношения: Учебник / Под ред. А.В. Торкунова, А. В. Мальгина. М.: Аспект Пресс, 2017.
7. Теория международных отношений: учебник для академического бакалавриата / под ред. П. А. Цыганкова. — М.: ЮРАЙТ, 2017.
8. Elias J., Sutch P. International Relations. The Basics. Routledge, 2007.

9. International Relations Theories : Discipline and Diversity / ed. by T. Dunne, M. Kurki, and S. Smith. 3rd ed. Oxford : Oxford Univ. Press, 2013.
10. The Globalization of World Politics / [ed. by] John Baylis, Steve Smith, Patricia Owens Oxford University Press, 2014.

Дополнительная литература:

11. Введение в прикладной анализ международных ситуаций: Учебник. 2-е изд. испр. и доп. / Под ред. Т.А. Шаклеиной. Учебное пособие. М.: Аспект Пресс, 2017.
12. Лебедева М.М. Мировая политика. М.: КНОРУС. 2016.
13. Мегатренды. Основные траектории эволюции мирового порядка в XXI веке. Под ред. Т.А. Шаклеиной и А.А. Байкова. Учебник. Издание 2-ое., исправленное и дополненное. М.: АСПЕКТ ПРЕСС, 2014.
14. Waltz K.N., “Realist Thought and Neorealist Theory”, Journal of International Affairs, Spring/Summer 90, Vol. 44 Issue 1, pp.21-37.
15. Waltz K.N., “Structural Realism after the Cold War”, International Security, Summer 2000, Volume 25, pp.5-41.
16. Carr E.H. “The Twenty Year’s Crisis. 1919-1939: an Introduction to the study of International Relations”. London: Macmillan.
17. Clausewitz von C. “On War”. Oxford: Oxford University Press.
18. Hobbes T. “Leviathan”. Cambridge: Cambridge University Press.
19. Huntington S., “The Clash of Civilizations?” Foreign Affairs, Summer 1993, Volume 72, No.3, pp.22-49.
20. Machiavelli N. “The Prince”.
21. Morgenthau H.J. “Politics among Nations”. New York: Knopf.
22. Waever O., “The Sociology of a Not So International Discipline: American and European Developments in International Relations”, International Organization, September 1998, Volume 52, No. 04, pp 687 – 727.
23. Waltz K., Theory of International Politics, New York: Random House, 1979.

24. Keohane R., *Power and Governance in a Partially Globalized World* – Routledge, 2004.
25. Wallerstein I. 'The Inter-State Structure of the Modern World System', in Smith,
26. Booth and Zalewski (eds), *International Theory: Positivism and Beyond*, pp. 87-107.
27. Wendt A. "Anarchy is what States Make of it: the Social Construction of Power Politics", *International Organization*, Spring 1992, Vol.46, No. 2, pp.391-425.